

# ВЕСТНИК

## ПЕРМСКОГО ФЕДЕРАЛЬНОГО ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКОГО ЦЕНТРА

АПРЕЛЬ – ИЮНЬ 2/2023



# СОДЕРЖАНИЕ

АПРЕЛЬ – ИЮНЬ 2/2023

---

## **ИССЛЕДОВАНИЯ: ТЕОРИЯ И ЭКСПЕРИМЕНТ**

- Якушев Р.М., Якушева Д.Э., Астафьева С.А.**  
Микроструктура и механические свойства самоармирующихся сшитых полиуретанов на основе олигобутадиендиола ..... 6
- Гаряева Н.А., Завгородний И.Г., Гаряев К.П.**  
Лимфотропная терапия: история, достижения, перспективы ..... 17
- Завьялова Н.Е., Васбиева М.Т., Шишков Д.Г.**  
Органическое вещество целинной и пахотной дерново-подзолистой почвы Предуралья ..... 27

## **АКТУАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ РАЗВИТИЯ РОССИЙСКОГО ОБЩЕСТВА**

- Панов П.В.**  
Партийно-электоральный ландшафт в регионах РФ: стабильность versus волатильность ..... 42

## **ПОРТРЕТ УЧЕНОГО**

- Ившина И.Б.**  
Миг и блаженство бытия (памяти Оборина Александра Антоновича) ..... 54
- Черных А.В., Вайман Д.И.**  
Из истории коми-пермяцкой этнографии: Любовь Степановна Грибова. К 90-летию со дня рождения ..... 61
- Корляков К.Н., Зубарев Ю.Н.**  
Владимир Николаевич Варгин – основоположник агрономической науки в Пермской губернии ..... 68

## **ЭТЮДЫ О НАУКЕ**

- Фрик П.Г.**  
Становление исследований турбулентности в Перми (памяти Валерия Дмитриевича Зимины) ..... 81
-

# CONTENTS

APRIL – JUNE 2/2023

---

## **RESEARCH: THEORY AND EXPERIMENT**

*Yakushev R.M., Yakusheva D.E., Astaf'eva S.A.*

Microstructure and mechanical properties of self-reinforced cross-linked polyurethanes based on oligobutadiene diol ..... 6

*Gariaeva N.A., Zavgorodnii I.G., Garyaev K.P.*

Lymphotropic therapy: history, achievements, outlook..... 17

*Zavyalova N.E., Vasbieva M.T., Shishkov D.G.*

Organic matter of virgin and arable soddy-podzolic soil in the Urals.....27

## **ACTUAL PROBLEMS OF DEVELOPMENT OF RUSSIAN SOCIETY**

*Panov P.V.*

Party and electoral landscape in the regions of the Russian federation: stability versus volatility ..... 42

## **PORTRAIT OF THE SCIENTIST**

*Ivshina I.B.*

The blink and the bliss of being (in memory of Alexander Antonovich Oborin) ..... 54

*Chernykh A.V., Vaiman D.I.*

From the history of Komi-Permian ethnography: Lyubov Stepanovna Gribova. To the 90th anniversary of his birth ..... 61

*Korlyakov K.N., Zubarev Yu.N.*

Vladimir Nikolaevich Vargin – the founder of agronomy science in Perm province ..... 68

## **STUDIES ABOUT SCIENCE**

*Frick P.G.*

Formation of turbulence research in Perm (in memory of Valery Dmitrievich Zimin) .....81

---